
S T A T U T Á R N Í   M Ě S T O 

 

L I B E R E C  

I N F O R M A C E  

pro jednání zastupitelstva města dne 23. 6. 2016 

Odpověď na žádost Kateřiny a Jana Málkových o změnu obecně 
závazné vyhlášky, kterou se vymezují školské obvody spádových 

základních škol       

 
Předkládá:  PhDr. Ivan Langr, náměstek primátora 

  

Zpracoval:  Mgr. Lenka Řebíčková, tajemnice výboru pro vzdělávání 
  

Telefon: 485 243 374  

 



Manželé Málkovi požádali svým dopisem z 11. května 2016 (příloha č. 1) o vrácení ulice 
Červeného (mezi ulicemi Dělnická a Na Žižkově) do spádového obvodu ZŠ Dobiášova. 
 
Žádost byla adresována radě a zastupitelům, proto údaje k celému problému a odpověď na 
uvedenou žádost je předkládána jako informace také do ZM. 
 
Legislativní rámec 

Zajistit dostatečné kapacity pro základní vzdělávání je zákonnou povinností obce. Má-li obec 
více škol, pak obecně závaznou vyhláškou vymezí tzv. školské obvody. Pokud obec nestanoví 
školské obvody spádových škol a je ohroženo plnění povinné školní docházky, rozhodne 
o školských obvodech spádových škol krajský úřad v přenesené působnosti.  

Děti přihlášené k trvalému pobytu ve školském obvodu mají na přijetí ve spádové škole 
přednostní právo. Teprve když to kapacita dovolí, může škola přijímat i d ěti „nespádové“ 
(z jiného školského obvodu popř. z jiné obce). 
 
Úloha obce 

Povinností statutárního města Liberec, jako zřizovatele veřejných základních škol, je zajistit 
podmínky pro plnění povinné školní docházky dětí s místem trvalého pobytu v Liberci. 
Obecně závaznou vyhlášku vydává Zastupitelstvo města Liberec na základě § 178 odst. 2 
písm. b) zákona č. 561/2004 Sb., o předškolním, základním, středním, vyšším odborném a 
jiném vzdělávání (školský zákon) ve znění pozdějších předpisů, a v souladu s § 10, písm. d) a 
§ 84 odst. 2, písm. h) zákona č. 128/2000 Sb., o obcích (obecní zřízení), ve znění pozdějších 
předpisů. 

Odbor školství a sociálních věcí z výše uvedených důvodů pečlivě sleduje populační vývoj na 
svém území a pružně na něj ve spolupráci s odborem majetkové správy reaguje, vedle 
navyšování kapacit škol také úpravou školských obvodů. 

Od roku 2013 byly kapacity na základních školách zřizovaných statutárním městem Liberec 
navýšeny o 575 míst a od 1. 9. 2016 to je o dalších 155 míst. 

V některých částech města muselo dojít také k úpravám školských obvodů z důvodu 
nerovnoměrného naplnění škol, protože se začaly objevovat problémy s nedostatečnou 
kapacitou škol pro děti bydlící ve vymezené spádové oblasti a v jiných školách na území 
města byly kapacity nadbytečné. Snahou zřizovatele je pomocí vymezení spádových obvodů 
tyto nerovnoměrnosti v naplnění škol odstraňovat. Obecně závazná vyhláška je jediným 
regulativem jak rozmístit děti do základních škol, tak aby nebylo ohroženo plnění 
povinné docházky dětí s trvalým bydliště na území města Liberec. 
 
ZŠ Dobiášova  

ZŠ Dobiášova se v roce 2013 dostala na hranici svých kapacitních možností, proto od 
1. 1. 2014 byly některé ulice nebo jejich části převedeny pod ZŠ Broumovská. I když 
k 1. 9. 2016 dochází u ZŠ Dobiášova k navýšení kapacity o 60 žáků, bude stále škola na svém 
kapacitním maximu. Od 1. 9. 2016 bude kapacita ZŠ Dobiášova 768 žáků, což je 
maximální možná kapacita s ohledem na hygienické, bezpečnostní a požární předpisy. 
Další navyšování kapacity a stavební úpravy již nejsou možné. 

ZŠ Dobiášova (školní rok 2015/16) – počty tříd v jednotlivých ročnících 
1. roč. 2. roč. 3. roč. 4. roč. 5. roč. 6. roč. 7. roč. 8. roč. 9. roč. 

4 3 4 3 3 3 3 3 3 



Demografický vývoj a kapacita ZŠ Dobiášova 

 
Graf popisuje situaci, ke které by došlo v případě, že by od 1. 1. 2014 nebyl upraven spádový 
obvod této školy. V současné době se analyzují data, zda úprava spádového obvodu je 
s ohledem na aktualizaci demografických dat dostatečná nebo zda budou muset být ještě 
některé další ulice přičleněny do spádového obvodu ZŠ Broumovská. 
 
 
ZŠ Broumovská 

Základní škola, která se také nachází v lokalitě Rochlice a částečně tak tvoří kapacitní rezervu 
pro část dětí ze sousedního sídliště Dobiášova, které není možné zařadit do ZŠ Dobiášova 
vzhledem k již nedostatečné kapacitě uvedené školy. Na rozdíl od ZŠ Dobiášova je možné 
s ohledem na hygienické, bezpečnostní a požární předpisy provést na ZŠ Broumovské 
stavebně technické úpravy k navýšení kapacity, tak aby nedošlo k ohrožení plnění povinné 
docházky dětí, které bydlí v lokalitě Rochlice. 
 
ZŠ Broumovská (školní rok 2015/2016) - počty tříd v jednotlivých ročnících 

1. roč. 2. roč. 3. roč. 4. roč. 5. roč. 6. roč. 7. roč. 8. roč. 9. roč. 
3 3 2 2 2 2 2 2 2 

 
Demografický vývoj a kapacita ZŠ Broumovská 
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Stanovisko odboru školství a sociálních věcí k žádosti 

Zařazení ulic do školského obvodu není posuzováno pouze podle vzdálenosti bydliště žáků od 
základní školy, ale přihlíží také k dalším okolnostem a to jsou především kapacitní možnosti 
spádové školy, které musí odpovídat počtu dětí ve spádovém obvodu. 

S ohledem na demografický vývoj ve spádovém obvodu ZŠ Dobiášova je velmi 
pravděpodobné, že bude nutné ještě některé další ulice z tohoto spádového obvodu přesunout 
k ZŠ Broumovská, která v rámci změny vnitřních dispozic může navýšit svou kapacitu. SML 
uspělo u MŠMT se žádostí o poskytnutí dotace na stavební úpravy pro navýšení kapacity u ZŠ 
Broumovská a tím by měl být vyřešen problém v lokalitě Rochlice.  

Komplikací z hlediska kapacit základních škol je i novela školského zákona (s účinností od 
1. 9. 2016), která se týká „společného vzdělávání“ a začleňování žáků se speciálními 
vzdělávacími potřebami. Ke splnění požadavku novely ŠZ potřebují základní školy kapacitní 
rezervu, aby mohly reagovat nejen na migraci v průběhu školního roku, ale také mít možnost 
integrovat žáky do hlavního vzdělávacího proudu. Kapacita školy, uváděná v rejstříku škol a 
školských zařízení, je tzv. technickou kapacitou z hlediska dodržení hygienických a 
bezpečnostních norem. 100 % naplněnost z hlediska praxe je statistickým nonsensem, protože 
není možné např. 3 prvňáky posadit do 7. ročníku, neboť zrovna v dané třídě jsou zbývající 3 
místa do počtu 30 žáků a do schválené kapacity školy. 

Podle dat z registru obyvatel z prosince 2015 jsou orientační počty „spádových“ dětí v obou 
školách po školní rok 2017/2018 (od 1. 9. 2017) téměř stejné: u ZŠ Dobiášova předpoklad 95 
dětí, u ZŠ Broumovská předpoklad 96 dětí. ZŠ Dobiášova může vzhledem ke svým 
kapacitním možnostem přijmout maximálně 3 první třídy, což zhruba odpovídá 
předpokládanému počtu spádových dětí v lokalitě. 

S ohledem na uvedené skutečnosti odbor školství a sociálních věcí nedoporučuje 
požadovaný přesun ulice Červeného, protože se jedná o relativně velkou lokalitu 
(5 panelových domů) a mohlo by to ohrozit kapacitní možnosti ZŠ Dobiášova. Případný 
přesun by dále mohl být signálem pro další požadavky na úpravy spádových obvodů 
základních škol, což by vedlo k ochromení vzdělávacího systému na území statutárního 
města Liberec.  

 

Rada města Liberec na svém jednání dne 7. 6. 2016 projednala žádost ve věci vrácení ulice 
Červeného (mezi ulicemi Dělnická a Na Žižkově) do spádového obvodu ZŠ Dobiášova a 
manželům Málkovým byla zaslána odpověď (příloha č. 2). 

 

 

 

Přílohy: 
1) Dopis manželů Málkových z 11. května 2016 včetně příloh 
2) Odpověď zaslaná manželům Málkovým 
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S T A T U T Á R N Í   M Ě S T O   L I B E R E C  

odbor školství a sociálních věcí 
 

náměstí Dr. E. Beneše 1/1, 460 59  Liberec 1 

 
  
  
  
  
  

 

 

 
Váš dopis značky / ze dne Naše značka Vyřizuje / telefon V Liberci dne 

      098652/16 Řebíčková/485243374 9. 6. 2016 

 

 

 

 

Vážení manželé Málkovi, 

Rada města Liberec na svém jednání dne 7. 6. 2016 projednala Vaši žádost ve věci vrácení 

ulice Červeného (mezi ulicemi Dělnická a Na Žižkově) do spádového obvodu ZŠ Dobiášova. 

Povinností statutárního města Liberec, jako zřizovatele veřejných základních škol, je zajistit 

podmínky pro plnění povinné školní docházky dětí s místem trvalého pobytu v Liberci. To 

znamená zajistit kapacity pro základní vzdělávání. Má-li obec více škol, pak obecně závaznou 

vyhláškou vymezí tzv. školské obvody. Obecně závaznou vyhlášku vydává Zastupitelstvo 

města Liberec na základě § 178 odst. 2 písm. b) zákona č. 561/2004 Sb., o předškolním, 

základním, středním, vyšším odborném a jiném vzdělávání (školský zákon) ve znění 

pozdějších předpisů, a v souladu s § 10, písm. d) a § 84 odst. 2, písm. h) zákona č. 128/2000 

Sb., o obcích (obecní zřízení), ve znění pozdějších předpisů. 

Děti přihlášené k trvalému pobytu ve školském obvodu mají na přijetí ve spádové škole 

přednostní právo. Teprve když to kapacita školy dovolí, může škola přijímat 

i děti "nespádové" (z jiného školského obvodu popř. z jiné obce). Obecně závazná vyhláška je 

jediným regulativem jak rozmístit děti do základních škol, tak aby nebylo ohroženo plnění 

povinné docházky dětí s trvalým bydliště na území města Liberec. 

Odbor školství a sociálních věcí z výše uvedených důvodů pečlivě sleduje populační vývoj na 

svém území a pružně na něj ve spolupráci s odborem majetkové správy reaguje, vedle 

navyšování kapacit škol také úpravou školských obvodů. 

ZŠ Dobiášova se v roce 2013 dostala na hranici svých kapacitních možností, proto od 

1. 1. 2014 byly některé ulice nebo jejich části převedeny pod ZŠ Broumovská, která tvoří 

kapacitní rezervu pro část dětí ze sídliště Dobiášova, které není možné přiřadit do spádového 

obvodu ZŠ Dobiášova. I když k 1. 9. 2016 dochází u ZŠ Dobiášova k navýšení kapacity o 60 

žáků, bude stále škola na svém kapacitním maximu. Od 1. 9. 2016 bude kapacita ZŠ 

Dobiášova 768 žáků, což je maximálně možný počet s ohledem na hygienické, bezpečnostní a 

požární předpisy. Další navyšování kapacity objekt školy neumožňuje.  
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S ohledem na demografický vývoj ve spádovém obvodu ZŠ Dobiášova je velmi 

pravděpodobné, že bude nutné ještě některé další ulice z tohoto spádového obvodu přesunout 

k ZŠ Broumovská, která v rámci změny vnitřních dispozic může navýšit svou kapacitu, 

protože to v jejím případě ještě bezpečnostní a požární předpisy dovolují. 

Zařazení ulic do školského obvodu není posuzováno pouze podle vzdálenosti bydliště žáků od 

základní školy, ale přihlíží také k dalším okolnostem a to jsou především kapacitní možnosti 

spádové školy, které musí odpovídat počtu dětí ve spádovém obvodu. 

Komplikací z hlediska kapacit základních škol je i novela školského zákona (s účinností od 

1. 9. 2016), která se týká „společného vzdělávání“ a začleňování žáků se speciálními 

vzdělávacími potřebami. Ke splnění požadavku novely školského zákona potřebují základní 

školy kapacitní rezervu, aby mohly reagovat nejen na migraci v průběhu školního roku, ale 

také mít možnost integrovat žáky do hlavního vzdělávacího proudu. 

Podle dat z registru obyvatel z prosince 2015 jsou orientační počty „spádových“ dětí v obou 

školách po školní rok 2017/2018 (od 1. 9. 2017) téměř stejné: u ZŠ Dobiášova předpoklad 95 

dětí, u ZŠ Broumovská předpoklad 96 dětí. ZŠ Dobiášova může vzhledem ke svým 

kapacitním možnostem přijmout maximálně 3 první třídy, což zhruba odpovídá 

předpokládanému počtu spádových dětí v lokalitě. 

S ohledem na uvedené skutečnosti nebude pravděpodobně reálné při tvorbě novelizované 

vyhlášky požadovaný přesun ulice Červeného realizovat, neboť se jedná o relativně velkou 

lokalitu, kterou ZŠ Dobiášova kapacitně nepojme.   

Vážená paní Málková, vážený pane Málku, Vaši rodinnou situaci naprosto chápeme. Bylo by 

zcela logické, aby nejen Vaše děti měly možnost docházet do škol nejbližších svému bydlišti. 

Z demografického, geografického a technického hlediska to však bohužel není vždy možné. 

 

Děkujeme za pochopení.  

S přátelským pozdravem 

 

 

 

Mgr. Pavel Kalous 

vedoucí odboru školství a sociálních věcí 


